

France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/275, T/OBS.5/36, T/L.524),

1. *Noting* that the petitioners may expect to receive—if they have not already received—a reply to the objection lodged against the notice published in the *Journal officiel* in March 1954 concerning a proposal to grant a definitive title to land at Manengouba;

2. *Again draws the attention* of the petitioners to the possibility that may be open to them of pursuing their claims in the courts.

*582nd meeting,
21 February 1955.*

1171 (XV). Petition from Mr. Mathias Mayemi (T/PET.5/277 and Add.1 and 2)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Mathias Mayemi concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/277 and Add.1 and 2, T/OBS.5/34, T/L.524),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative.

*582nd meeting,
21 February 1955.*

1172 (XV). Petition from Mr. Joseph-Marie N'Doum (T/PET.5/278)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Joseph-Marie N'Doum concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/278, T/OBS.5/39, T/L.522),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

*582nd meeting,
21 February 1955.*

1173 (XV). Petitions from various branches of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/280 to 283, 285 to 289, 291, 293 and 295)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions listed in the annex to this resolution concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/OBS.5/37, T/L.527),

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and, in so far as they complain that the Administering Authority hinders the freedom of assembly and expression of their political party, to the statement of the special representative that the various branches of the party meet freely and frequently.

France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/275, T/OBS.5/36, T/L.524),

1. *Constatant* que les pétitionnaires peuvent compter recevoir — s'ils ne l'ont déjà reçue — une réponse à l'opposition formulée à l'occasion de l'avis inséré au *Journal officiel* en mars 1954 au sujet de l'attribution d'un titre définitif sur un terrain situé à Manengouba;

2. *Appelle une nouvelle fois l'attention* des pétitionnaires sur la possibilité pour eux de porter leurs revendications devant les tribunaux.

*582ème séance,
le 21 février 1955.*

1171 (XV). Pétition de M. Mathias Mayemi (T/PET.5/277 et Add. 1 et 2)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Mathias Mayemi concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/277 et Add. 1 et 2, T/OBS.5/34, T/L.524),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration du représentant spécial.

*582ème séance,
le 21 février 1955.*

1172 (XV). Pétition de M. Joseph-Marie N'Doum (T/PET.5/278)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Joseph-Marie N'Doum concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/278, T/OBS.5/39, T/L.522),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

*582ème séance,
le 21 février 1955.*

1173 (XV). Pétitions de divers comités et sections de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/280 à 283, 285 à 289, 291, 293 et 295)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions énumérées dans l'annexe jointe à la présente résolution, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/OBS.5/37, T/L.527),

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et, en ce qui concerne leur plainte selon laquelle l'Autorité administrante ferait obstacle à la liberté de réunion et d'expression de leur parti politique, sur la déclaration du représentant spécial d'où il ressort que les diverses sections de ce parti se réunissent librement et fréquemment.